
تعادل| فرشته فريادرس|
فعالان اقتصادي ن��وك پيكان انتقاد خود را به س��مت 
بانك مركزي و وزارت صمت نشانه گرفتند. به گفته آنها، 
بانك مركزي از حوزه اختيارات خود خارج شده و بخش 
خصوص��ي مي خواهد تنظيم گري تجارت به س��ازمان 
توس��عه تجارت باز گردد و بانك مركزي رگولاتور بانكي 
باش��د نه تنظيم تجارت بين المللي. فع��الان اقتصادي، 
يكي از موانع قانوني در مس��ير توسعه تجارت را مصادره 
اموال بازرگانان دانسته و معتقدند كه بانك مركزي اقدام 
به محاصره ارزي آنها كرده اس��ت. از اين رو، مي خواهند 
كه مجلس در تدوين قانون بايد به صادركننده به عنوان 
فرصت براي كش��ور نگاه كن��د نه ابزاري ب��راي جبران 
كمبودها. آنها وضعيت ام��روز تجارت خارجي را نتيجه 
دخالت نهادهاي متعدد از جمله بانك مركزي مي دانند 
و مي گويند: وقتي ب��راي دريافت ارز صف طولاني تقاضا 
تشكيل شده به طوري كه حداقل ۵ ماه بايد در صف بمانيد 
تا ارز دريافت كنيد، يعني اقتصاد در نقطه تعادل قرار ندارد. 
بخش خصوصي فروشنده ارز نيست و بايد حاكميت به 
صادركننده اعتماد كن��د. بخش خصوصي خواهان اين 
اس��ت كه جلوي رويه هاي ضد تجارت و نادرست گرفته 
ش��ود. مداخله »مش��اور وزير صمت« در بستن ليست 
ارزي، موضوع ديگر مورد انتقاد فعالان اقتصادي است؛ اما 
اينكه چرا يك فعال اقتصادي براي تخصيص ارز بايد ماه ها 
پشت در اتاق آقاي مشاور به انتظار بنشيند تا در ليست 
دستي او و نه سيستمي قرار بگيرد، را بايد آقاي اتابك وزير 

صمت پاسخ دهد. 

     مصادره اموال بازرگانان
از سوي بانك مركزي

سياس��ت رفع تعه��د ارزي يك��ي از دغدغه هاي اصلي 
توليدكنندگان و واردكنندگان صنعتي اس��ت؛ با وجود 
روند نوساني نرخ ارز، كاهش درآمدهاي نفتي و تحريم ها، 
بسياري از فعالان اقتصادي بارها نسبت به سياست هاي 
ارزي انتق��اد كرده و خواهان تغيي��ر رويه متوليان بانك 
مركزي ش��دند. تأخي��ر در تخصي��ص ارز، پيچيدگي 
فرآيند ثبت سفارش تا تامين ارز و ابهام در اولويت بندي 
تخصيص ها نيز از ديگر چالش هاي حوزه تجارت خارجي 
اس��ت كه بخش خصوصي بارها نسبت به آن گلايه مند 
بود. حالا اما در نشست خبري ستاد اكسپوي اتاق ايران، 
رييس كميسيون  سرمايه گذاري و تامين مالي و اعضاي 
كميس��يون صنعت اتاق ايران، به حف��ظ حرمت اموال 
بخش خصوصي تاكي��د كردند. همچنين عنوان ش��د 
بايد رگولاتوري در حوزه كار خود متمركز شود تا قواعد 

اقتصادي درست كار كند.
رييس كميسيون  سرمايه گذاري و تامين مالي اتاق ايران 
در اظهاراتي درباره مهم ترين مشكل صادرات گفت: بانك 
مركزي نبايد در امور تجارت و كه سياس��ت گذاري اين 
حوزه، به عهده سازمان توسعه تجارت است، دخالت كند. 
متاسفانه سازمان هاي مختلفي در امور تجارت خارجي 
كشور دخالت مي كنند و اين مساله باعث تضعيف اتاق 
فكر دولت در حوزه تجارت خارجي ش��ده است. فرشيد 
شكرخدايي، با اشاره به اينكه بايد همانند گذشته، تجارت 
به عنوان نهاد تخصصي حوزه هماهنگ، مورد توجه قرار 
گيرد، تصريح كرد: در طول هفت س��ال گذشته، شاهد 
آن بوده ايم كه نهادهايي نظي��ر بانك مركزي و برخي از 
معاونت هاي وزارتخانه ها و همچنين بخش��ي از وزارت 
اقتصاد در قالب گمرك، به نحوي در امور تجارت بين الملل 

دخالت كرده اند.
رييس كميس��يون س��رمايه گذاري و تامين مالي اتاق 

ايران تصري��ح كرد: اي��ن دخالت ها به نظر ما از س��وي 
بخش خصوصي، مخ��رب بوده و منجر به تضعيف مركز 
شده است. اين فعال اقتصادي افزود: به نظر مي رسد كه 
ضروري است با برگزاري جلسه اي با قوه قضاييه و مجلس، 
خواس��ته هاي بخش خصوصي را مطرح كنيم. ما انتظار 
داريم سياست گذاري متمركز در حوزه تجارت خارجي، 
در سازمان توسعه تجارت به عنوان اتاق دولت، انجام شود 
و ساير نهادها از اين سياست ها تبعيت كنند او يكي از موانع 
قانوني در مسير توسعه تجارت را مصادره اموال بازرگانان 
دانست و بر اين نكته تاكيد كرد كه مجلس در تدوين قانون 
بايد به صادركننده به عنوان فرصت براي كشور نگاه كند نه 
ابزاري براي جبران كمبودها. او با تاكيد بر اينكه بايد تنظيم 
امور تجارت به سازمان توسعه تجارت برگردد، تاكيد كرد: 
با ادامه روند فعلي، بازنده تجارت، بخش خصوصي است.

     بانك مركزي از حوزه اختياراتش
خارج شده!

ش��كر خدايي در ادامه گفت: بايد به سرمايه گذار ايراني 
احترام گذاشت و قانون از سرمايه گذار حمايت كند و براي 
نشان دادن حس��ن نيت به بخش خصوصي، بايد برخي 
موارد در قانون و سياس��ت گذاري ها اصلاح ش��ود. بايد 
قانون گذار تضمين كند كه مالكيت ارز صادركننده، در 
اختيار بخش خصوصي باشد. او با بيان اينكه بايد حرمت 
اموال بخش خصوصي رعايت شود و اين مهم ترين اصل 
در سال س��رمايه گذاري براي توليد اس��ت، تاكيد كرد: 

تنظيم گري بد بانك مركزي، آسيب آفرين است. 
شكرخدايي با بيان اينكه خروج بانك مركزي از دامنه 
فعاليت هاي خود در هفت س��ال اخي��ر، تأثير منفي 
بر تجارت كشور گذاشته اس��ت، گفت: در سال هاي 
گذش��ته، تلاش هايي براي بهب��ود وضعيت تجارت 
خارجي صورت گرفته كه امسال نسبت به سال گذشته 
رونق بيشتري داشته است. شكرخدايي افزود: بايد به 
اصول علم اقتصاد بازگرديم. هر جايي صف ديديد به 
معناي خروج از نقطه تعادل اس��ت و خروج از تعادل 

بستر فساد را گسترش مي دهد.
 او درپاسخ به پرسش ديگر »تعادل« مبني بر چشم انداز 
روابط تجاري اي��ران در صورت حصول توافق، نيز گفت: 
بخش خصوصي به دنبال رفع موانع بانكي و لغو تحريم ها 
است و خواسته بخش خصوصي تكريم حرمت مال بخش 
خصوصي و تسهيل زمينه هاي تجارت است. شكرخدايي 
ادامه داد: مهم ترين پيام رويداد ايران اكس��پو 202۵ كه 
مي خواهد آن را به سياس��ت گذاران و رييس جمهوري 
منتقل كند اين است كه سياس��ت گذاري براي تجارت 
خارجي به سازمان توس��عه تجارت منتقل شود و بقيه 
نهادها از اين سياس��ت ها تمكين كنند. وضعيت امروز 
تجارت خارجي، نتيجه دخالت نهادهاي متعدد از جمله 
بانك مركزي است. رييس كميسيون  سرمايه گذاري و 
تامين مالي اتاق ايران ادامه داد: در سطح خرد شاهد حضور 
تجار متعدد از كشورهاي مختلف در رويداد ايران اكسپو 
هستيم؛ بايد هر ساله به سمت بين المللي شدن اين رويداد 
حركت كنيم و سعي شود از افراد و شركت هاي متنوع و 

باكيفيت دعوت شود.

     يارانه به واردات از جيب صادركننده 
نويد ايزدپناه عضو هيات رييسه كميسيون صنايع اتاق 
بازرگاني ايران هم در پاس��خ به پرسش تعادل مبني بر 
اينكه مشكل اصلي كجاست و خواسته صادركنندگان 
و توليد كنن��دگان از دولتمردان چيس��ت؟ توضيح داد: 
در هيچ جاي دنيا رگولاتور، بنگاهدار نيس��ت. بهترين 
رگولاتور دولت است و بازيگر بايد بخش خصوصي باشد 
ولي متاسفانه در ايران بازيگر و رگولاتور يكي شده است. 
بنابراين بايد رگولاتور از بازيگر جدا شود تا چرخ اقتصاد 
بچرخد و تحريم اثر نكند.ايزدپناه با بيان اينكه هر جايي 
صف ديديد به اين معني است كه از نقطه تعادلي خارج 
ش��ده ايم، ادامه داد: وقتي براي دريافت ارز صف طولاني 
تقاضا تشكيل شده به طوري كه حداقل ۵ ماه بايد در صف 
بمانيد تا ارز دريافت كنيد، يعني در نقطه تعادل نيستيد. 
او خواس��تار آن شد كه بخش دولتي اجازه دهد تا بخش 

خصوصي و توليدكنندگان آزادانه به فعاليت بپردازند و در 
اين رابطه توضيح داد: وقتي خودروساز پسته صادر مي كند 
تا بتواند قطعه وارد كند، ديگر مشكل از جانب تحريم ها 
نيس��ت بلكه به خاطر رگولاتوري اشتباه بانك مركزي 
است. عضو هيات رييسه كميسيون صنايع اتاق بازرگاني 
ايران در ادامه توضيحاتش، رويه كنوني تخصيص ارز را 
به منزله پرداخت يارانه از س��وي صادركننده به واردات 
توصيف كرد و اظهار كرد: در اين شيوه بانك مركزي هم ۵ 
تا ۸ درصد كارمزد از صادركننده مي گيرد يعني به عبارت 
ديگر دست در جيب صادركننده كرده ايم و انتظار داريم 
با صادركننده هاي دنيا كه 2۵ درصد مش��وق صادراتي 

دريافت مي كنند، رقابت كند.

     جلوي رويه هاي ضدتجارت گرفته شود
آريا صادق نيت حقيقي، عضو كميسيون صنعت اتاق 
ايران هم در اين نشست خبري گفت: حضور تشكل ها 
و اتاق هاي بازرگاني سراس��ر كش��ور در رويداد ايران 
اكسپو نش��اني از توانمندي و ظرفيت صادراتي ايران 
اس��ت. در اين رويداد مي توان با مش��كلات گروه هاي 
مختلف اقتصادي از نزديك آشنا شد. اتاق هاي سراسر 
كشور، مي توانند ظرفيت تجاري خود را به هيات هاي 
مختلف معرفي كنند. او در ادامه اين نشست به اعتماد 
به رويه هاي صادراتي، كيفيت كالا، معرفي اصول تجارت 
و احترام متقابل به تجار اشاره كرد. درخواست بخش 
خصوصي اين اس��ت كه جلوي رويه هاي ضدتجارت 
و نادرست گرفته شود. بخش خصوصي فروشنده ارز 
نيست و بايد حاكميت به صادركننده اعتماد كند. عضو 
كميس��يون صنعت اتاق ايران تاكيد كرد: بايد جلوي 
سياست نابخردانه بازگشت ارز و كوتاژ صادرتي گرفته 
ش��ود. راه تجارت از اعتماد مي گذرد نه از زور و تهديد 
صادر كننده. حقيقي ادامه داد: سوءاستفاده ها به سوء 
مديريت دولت برمي گردد. بخش خصوصي براي ادامه 
حيات خود، بايد ارز خود را به كشور وارد كند تا چرخه 

بنگاهش بچرخد.
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فعالسازي سهميه واردات
حوزه ۵۰۰  هزار دلار
بدون سابقه واردات

س��هميه حوزه »۵00 هزار دلار بدون سابقه واردات« 
براي س��ال ۱۴0۴ بازرگانان فعالسازي شده است. بر 
اساس تصميم وزارت صنعت، معدن و تجارت، سهميه 
حوزه »۵00 هزار دلار بدون سابقه واردات« براي سال 
۱۴0۴ بازرگانان فعالسازي شده است. ويرايش و تمديد 
براي آن دس��ته از ثبت س��فارش هايي كه تخصيص 
يافته اند يا در صف تخصيص قرار داشته اند، امكان پذير 
است. سهميه ناش��ي از فرمول جديد اين حوزه براي 
ايجاد ثبت س��فارش هاي جديد، پس از فعال س��ازي 
سهميه هاي حوزه »تلفن همراه« در سال ۱۴0۴، متعاقبا 
اطلاع رساني شده و قابل استفاده خواهد بود. لازم به ذكر 
است پرونده هاي داراي حالت ثبت سفارش »۵00 هزار 
دلار بدون سابقه واردات« سال ۱۴0۳ كه داراي تاريخ 
اعتبار در سال ۱۴0۴ باش��ند، به مصارف سال جديد 
حوزه »۵00 هزار دلار بدون س��ابقه واردات« كاربران 
منتقل شده است. )منهاي ارزش تأمين ارز يا ترخيص 
قبل از سال ۱۴0۴( تمديد / ويرايش ثبت سفارش هاي 
صادره قبل از س��ال جاري در ح��وزه »۵00 هزار دلار 
بدون سابقه واردات« به ميزان تأمين يا ترخيص قبل از 
سال ۱۴0۴ از كنترل سهميه اين حوزه معاف خواهند 
بود. پاسخ درخواست مجوزهاي سهميه در اين حوزه 
براي پرونده هاي در وضعيت »منتظر مجوز« به صورت 
خودكار صادر ش��ده و پرونده هاي در ديگر وضعيت ها 

بايستي اقدام به اخذ مجوز جديد در اين حوزه نمايند.

جهش تجاري ايران در گرو 
تعامل با آفريقا و امريكاي لاتين

نايب رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران گفت: رونق بي سابقه نمايشگاه امسال در راستاي 
جهش تجاري اي��ران در گرو تعامل با آفريقا و امريكاي 
لاتين است. به گزارش خبرنگار ايرنا، محمدرضا بهرامن 
در حاش��يه دومين روز نمايشگاه اكسپو ايران 202۵ از 
چشم انداز مثبت اين رويداد نسبت به سال هاي گذشته 
خبر داد و گفت: امسال شاهد وضعيت بهتري هستيم؛ 
تقاضا از پيش بيني ها فراتر رفته است. بهرامن با اشاره به 
نقش كليدي بخش معدن در توسعه صادرات غيرنفتي 
گفت: حجم فعلي صادرات مواد معدني ۱0 ميليارد دلار 
است كه قابليت افزايش را دارد. وي با اشاره به برنامه تجار 
ايراني ب��راي حضور در بازارهاي جديد، اظهار داش��ت: 
پيگي��ري قراردادهاي متعدد با كش��ورهاي متقاضي 
به ويژه در آفريقا و امريكاي لاتين و برگزاري نشست  هاي 
تخصصي با حض��ور ۱۵0 نماينده از س��فرا و بازرگانان 
بين المللي را در دستور كار داريم. اين فعال اقتصادي با 
اشاره اعلام آمادگي كشورها براي همكاري با ايران، اظهار 
داشت: اين فرصت ها به ما اجازه مي دهد تا ظرفيت هاي 
معدني خود را به طور كامل معرفي كنيم. نايب رييس اتاق 
بازرگاني ايران گفت: فضاي نمايشگاه امسال گسترده تر 
از سال گذشته و امكان حضور تمام اتاق هاي بازرگاني 
استان ها است. وي به حضور بي سابقه كشورهاي آفريقايي 
و امريكاي لاتين بدون استثنا، همراه با برنامه هاي جانبي 
مانند بازديد از اصفهان اشاره كرد و اظهار داشت: افزايش 
۳0 تا ۴0 درصدي حضور مجموعه هاي تخصصي جهت 
معرفي پتانسيل هاي ايران را در پي داشته باشد. رييس 
خانه معدن ايران تصريح ك��رد: بازارهاي داخلي به مرز 
اش��باع رس��يده اند و امروز با برنامه ريزي هاي كوچك 
مي توانيم درصد قابل توجهي به توليد و صادرات بيفزاييم. 
بهرامن بر ضرورت مديريت هوشمندانه بازارهاي جهاني 
تأكيد و خاطرنشان كرد: تمركز بر گسترش نقش بخش 
خصوصي در مذاكرات بين المللي، تبديل گفت وگوها 
به قراردادهاي عملي ب��ا محوريت اتاق بازرگاني، رفع 
موانع توليد از طريق شناس��ايي نيازهاي متقابل با 
كشورهاي هدف از چشم اندازهاي اين رويداد است. 
وي ادامه داد: نتايج اين نمايشگاه به زودي در قالب 
جذب سرمايه و توسعه صادرات محقق خواهد شد.

اعلام فهرست كالاهاي مشمول 
ارز ترجيحي در بودجه ۱۴۰۴

رييس س��ازمان برنامه و بودجه در مكاتبه اي با رييس 
كل گمرك ايران، فهرست اقلامي را كه در سال ۱۴0۴ 
مشمول محاس��به حقوق ورودي با نرخ ارز ترجيحي 
2۸۵00 توماني خواهند بود، اعلام كرد؛ اين اقلام شامل 
دارو، مواد اوليه دارويي، ملزومات پزشكي، برخي انواع 
شيرخشك اطفال و كالاهاي اساسي كشاورزي است. 
فهرست اقلام مشمول بند »خ« تبصره 2 قانون بودجه 
سال ۱۴0۴ جهت اظهار و محاسبه با نرخ ارز ترجيحي 
2۸۵00 توماني تعيين ش��د. بر اساس تبصره يك بند 
»ض« قانون بودجه ۱۴0۴، در سال آينده نرخ ارز مبناي 
محاسبه حقوق ورودي، به استثناي كالاهاي موضوع بند 
»خ« تبصره 2، بر اساس ميانگين نرخ ارز مركز مبادله طلا 
و ارز در اسفندماه ۱۴0۳ خواهد بود؛ كالاهاي مشمول 
بند »خ« تبصره 2 همچنان با نرخ ترجيحي محاسبه 
مي شوند. در همين راستا، رييس سازمان برنامه و بودجه 
طي مكاتبه اي با رييس كل گمرك ايران، فهرست اقلام 
مشمول اين بند را ارايه كرده است. بنا به گزارش تسنيم، 
بر اساس بند »خ« تبصره 2 قانون بودجه ۱۴0۴، دولت 
و دستگاه هاي موضوع ماده ۵ قانون مديريت خدمات 
كشوري از جمله بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران 
مجازند مبلغ يازده ميليارد يورو براي واردات اختصاص 
دهند. اين مبلغ صرفا براي واردات دارو و مواد اوليه آن، 
ملزومات مصرفي پزشكي، انواع خاصي از شيرخشك 
اطفال و مواد اوليه مربوطه )در صورتي كه به تشخيص 
وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي و معاونت 
علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري 
توليد داخلي براي اين اقلام وجود نداش��ته يا توليد 
داخلي پاس��خگوي نياز كشور نباش��د( و كالاهاي 
اساسي كشاورزي با اعلام س��ازمان برنامه و بودجه 

كشور و با نرخ ارز ترجيحي واحد اختصاص مي يابد.

آمادگي گمرك براي ترانزيت 
داخلي كالاها از بندر رجايي

گمرك ايران در اطلاعيه جديدي اعلام كرد كه آمادگي 
دارد تش��ريفات ترانزيت داخلي كالاهاي موجود در 
بندرعب��اس را در ص��ورت تمايل صاحب��ان كالا در 
سريع ترين زمان ممكن انجام دهد. در اين اطلاعيه آمده 
است: »با توجه به حادثه اخير در بندر شهيد رجايي و 
نگراني برخي از صاحبان كالا و در راستاي استفاده از 
ظرفيت ترانزيت داخلي، گمرك شهيد رجايي بندر 
عباس آمادگي دارد عليرغم مهيا بودن شرايط ترخيص 
در روي��ه واردات قطعي، در ص��ورت تمايل صاحبان 
كالاها، جه��ت ترانزيت داخلي به گم��ركات مراكز 
اس��تان ها و انبارهاي اختصاصي تحت كليد گمرك 
مربوط به صاحبان كالا، تشريفات گمركي ترانزيت 

داخلي را در سريع ترين زمان ممكن انجام دهد.«

ذخيره سازي ۲،۷ ميليون تن 
كالاي اساسي در بندر امام )ره(

منطقه ويژه اقتصادي بندري امام خميني )ره( به عنوان 
قطب اصلي تأمين كالاهاي اساسي كشور، هم زمان با 
تخليه هشت فروند كشتي حامل بيش از 220 هزار تن 
كالاي استراتژيك، ذخيره سازي بيش از دو ميليون و ۷2۶ 
هزار تن انواع كالاهاي اساسي را در انبارهاي خود به ثبت 
رسانده است.  به گزارش ايسنا، عمليات تخليه و بارگيري 
كالاهاي اساسي در مجتمع بندري امام خميني )ره( به 
عنوان قطب اصلي تأمين نيازهاي استراتژيك كشور با 
قدرت ادامه دارد و ذخاير استراتژيك كالاهاي اساسي در 
اين بندر به رقم قابل توجهي رسيده است. داود چگني - 
معاون امور بندري و اقتصادي اداره كل بنادر و دريانوردي 
- اظهار كرد: در حال حاضر عمليات تخليه و بارگيري 
كالاهاي اساسي در بندر امام خميني )ره( به عنوان بندر 
كانوني تأمين كالاهاي اساسي كشور با جديت و بدون 
وقفه در حال انجام است. وي با اشاره به حجم قابل توجه 
عمليات جاري در اين بندر افزود: هم اكنون هشت فروند 
كشتي حامل كالاي اساسي به وزن 220 هزار و ۶۸۳ تن 
در اسكله هاي اين مجتمع بندري پهلو گرفته و در حال 
تخليه هستند كه نشان دهنده تداوم روند مطلوب واردات 
كالاهاي ضروري به كشور اس��ت. معاون امور بندري 
و اقتصادي اداره كل بن��ادر و دريانوردي همچنين از 
موجودي قابل توجه انبارهاي اين بندر خبر داد و گفت: 
بيش از دو ميليون و ۷2۶ هزار تن انواع كالاي اساسي 
در انبارهاي اين مجتمع بزرگ بندري ذخيره سازي 
ش��ده كه اين ميزان، تضمين كنن��ده امنيت تأمين 
نيازهاي اساسي كشور در شرايط فعلي است. چگني 
با تأكيد بر نقش استراتژيك بندر امام خميني )ره( در 
زنجيره تأمين كالاهاي اساسي كشور تصريح كرد: اين 
مجتمع بندري با برخورداري از زيرساخت هاي مناسب، 
تجهيزات پيشرفته و نيروي انساني متخصص، از سهم 
۷0 درصدي در تخليه، نگه��داري و توزيع كالاهاي 

اساسي به اقصي نقاط كشور برخوردارمي باشد.

گسترش همكاري هاي شركت 
شهرك هاي صنعتي فارس و دانشگاه 

جامع علمي كاربردي استان
س�عيده ناصري| در نشس��ت سرپرس��ت شركت 
شهرك هاي صنعتي فارس با رييس دانشگاه جامع علمي 
كاربردي اس��تان بر گسترش همكاري ها براي ارتقاي 
آموزش هاي مهارتي و كاربردي در واحدهاي توليدي 
و صنعتي تاكيد ش��د. سرپرست شركت شهرك هاي 
صنعتي فارس در نشست با رييس دانشگاه جامع علمي 
كاربردي استان، سرمايه گذاري در آموزش هاي فني و 
مهارتي را يكي از مهم ترين راهبردهاي حمايت از توليد 
دانست و بر گسترش همكاري هاي آموزشي ميان دو 
مجموعه تاكيد كرد. عباس برنهاد در اين نشس��ت با 
اشاره به نام گذاري امسال از سوي مقام معظم رهبري به 
عنوان سال »سرمايه گذاري براي توليد« اظهار داشت: 
يكي از مولفه هاي اصلي حمايت از توليد، سرمايه گذاري 
در حوزه مهارت آموزي و آموزش هاي فني و كاربردي 
است كه با ارتقاي بهره وري نيروي انساني، به توسعه پايدار 
صنعتي منجر مي شود. وي با بيان اينكه آموزش هاي 
مهارتي نه تنها هزينه نيس��ت بلكه س��رمايه گذاري 
بلندمدت براي صنعت كش��ور و استان اس��ت، افزود: 
گس��ترش آموزش هاي كاربردي متناسب با نيازهاي 
واقعي صنايع، نقش مهمي در افزايش سطح اشتغال، 
ارتقاي كيفيت توليد و تامين نيروي انساني ماهر ايفا 
مي كند. برنهاد با اشاره به چالش هاي موجود در زمينه 
جذب نيروي ماهر در برخي واحدهاي صنعتي، تصريح 
كرد: يكي از عوامل بيكاري در، نداش��تن مهارت هاي 
موردنياز بازار كار ازسوي فارغ التحصيلان و جويندگان 
كار است كه بر اين اساس، هم راستا كردن آموزش هاي 

دانشگاهي با نياز صنايع، ضرورتي اجتناب ناپذير است.

شعبه گمرك بندرعباس اولين 
شعبه خدمت رسان

در بندر شهيد رجايي بندرعباس
به گ��زارش روابط عموم��ي بانك ملي ايران، ش��عبه 
گم��رك بندرعباس كه به دليل حادثه روز ش��نبه، ۶ 
ارديبهشت ماه، و نزديكي به محل حادثه دچار آسيب 
شده بود، امروز 9 ارديبهشت به عنوان اولين شعبه در 
بندر شهيد رجايي به ارايه خدمات به مشتريان پرداخت.  
لازم به ذكر است كه اولين خودپرداز در محوطه بندري 
ش��هيد رجايي نيز در اين ش��عبه فعال شده و تمامي 
خدم��ات بانكي به مراجع��ان و ترخي��ص كاران ارايه 
مي شود. همچنين، مديران بنادر و گمرك از اين شعبه 
بازديد كرده و از خدمات بانك ملي ايران قدرداني كردند.

فعالان اقتصادي در پاسخ به »تعادل«: 

بانك مركزي بازرگانان را محدود كرده است

يك نماينده مجلس: دولت كنترل كيفيت و قيمت نان را رها كرده است

 اختلاف صمت و كشاورزي بر سر »نان«

بندر شهيد رجايي مشتريان خودرو را نگران كرد

يك نماينده مجلس گفت: اگر يك واحد نانوايي قيمت 
نان را در صورت افزودن كنجد يا سبزيجات به ميزان 
نامتعارف افزايش مي دهد يا نان كنجدي را بدون صف 

به مشتري مي فروشد تخلف كرده است.
ه��ر چند ياس��ر رايگاني س��خنگوي تعزي��رات در 
گفت وگو با خبرن��گار ايلنا تصريح ك��رده كه هيچ 
دس��توركاري در مورد گران شدن نان وجود ندارد. 
اما اخبار حاكي از فروش نان با قيمت هايي بالاتر از 
نرخ هاي مصوب در سراس��ر كشور است و مشخص 
نيس��ت چرا نرخ مص��وب انواع نان ك��ه پيش تر در 
واحد هاي نانوايي در معرض ديدم عموم قرار داشت 

ديگر ديده نمي شود. 
رحيم كريمي، عضو كميس��يون كشاورزي مجلس 
در اين باره ب��ه ايلنا گفت: دولت س��الانه 2۵0 هزار 
ميليارد تومان از بودجه را به آرد تخصيص مي دهد و 
اين كالا را با قيمتي پايين تر از قيمت واقعي در اختيار 
نانوايان قرار مي دهد اما بابت افزايش دستمزد كارگر، 
اجاره ملك و ديگر هزينه ها يارانه اي به نانوا پرداخت 
نمي كند و افزايش هزينه هاي يادشده را در تعيين نرخ 

نان محاسبه نمي كند. ضمن اينكه نارضايتي نانوايان 
تنها به پايين بودن نرخ نان خلاصه نمي ش��ود آنها از 
اينكه خريد نان به واسطه سامانه نانينو انجام مي شود 
و براي تعداد خريد روزانه توس��ط مردم محدوديت 
تعريف شده نيز ناراضي هستند و اين نارضايتي هاست 

كه زمينه بروز خطا را فراهم آورده است. 
وي افزود: با اين حال مجلس تاكيد دارد كه نان بايد 
به پايين ترين قيمت ممكن به دست مردم برسد اما 
مناسبات نيز بايد به گونه اي تعريف شود كه رضايت 
هر دو طرف كارفرما و مصرف كننده تامين شود. اما 
اين موضوع به اين معنا نيس��ت ك��ه در صورت بروز 
هر گونه تخلفي در فروش نان س��ازمان هاي نظارتي 

مداخلات لازم را صورت ندهند. 
كريمي تصريح كرد: اگر يك واحد نانوايي قيمت نان 
را در ص��ورت افزودن كنجد يا س��بزيجات به ميزان 
نامتعارف افزايش مي دهد يا نان كنجدي را بدون صف 

به مشتري مي فروشد تخلف كرده است. 
محمد جلالي، عضو ديگر كميس��يون كش��اورزي 
مجلس در اظهارنظر در اين باره به ايلنا گفت: به نظر 

من دولت كنترل كيفي��ت و قيمت نان را رها كرده 
است و حتي وزارتخانه هاي صمت و كشاورزي بر سر 
اينكه كدام يك بايد بر موضوع نان نظارت داش��ته 
باش��د اختلافاتي دارن��د و در اين ش��رايط نانوايان 
ناراضي از شرايط سوءاستفاده مي كنند. وي اضافه 
كرد: بنابراين اين دولت اس��ت كه بايد در ش��رايط 
كنوني نظارت بيش��تري داش��ته باش��د و اگر قرار 

اس��ت نرخ نان به هر دليلي متفاوت از نرخ اعلامي 
از سوي دولت باش��د اين تغيير بايد با نظارت خود 
دولت صورت گيرد. جلالي همچنين پيشنهاد كرد 
كه قيمت خريد تضميني گندم در سراس��ر كشور 
يكس��ان نباش��د و با توجه به اينك��ه كيفيت انواع 
گندمي كه در كش��ور كشت مي شود متفاوت است 

نرخ ها بر حسب كيفيت متفاوت باشد.

انفجار در بندر ش��هيد رجايي مي تواند تبعاتي براي 
بازار خودرو داشته باشد. به گزارش اكو ايران، انفجار 
بندرعب��اس مي تواند تاثير منف��ي روي بازار خودرو 
داشته باشد. بخشي از خودروهاي وارداتي به كشور و 
همچنين قطعات و مواد اوليه مورد نياز شركت هاي 
خودروس��از از مس��ير اين بندر وارد كشور مي شود. 
البته هنوز ميزان خس��ارت وارد ش��ده در اثر انفجار 
بندر ش��هيد رجايي مشخص نشده است اما با توجه 

به ابع��اد حادثه اتفاق افتاده در بندر ش��هيد رجايي 
اين گمانه مطرح است كه به خودروهاي وارد شده و 
همچنين قطعات و مواد اوليه مورد استفاده در زنجيره 
قطعه سازي آس��يب وارد شده اس��ت. هنوز فعالان 
قطعه ساز و همچنين شركت هاي واردكننده خودرو 
در اين زمينه اظهارنظر نكرده اند اما با توجه به اينكه 
خودرو و همچنين قطعات از مسير كشورهايي مانند 
امارات و عمان به كشور وارد مي شود قابل پيش بيني 

است كه در واگذاري خودروهاي وارداتي كه پيش تر از 
مسير سامانه يكپارچه فروش عرضه شدند خللي وارد 
شود. همچنين شركت هاي قطعه ساز نيز براي تزريق 
به موقع قطعات به خطوط توليد خودروسازان دچار 
دردسر شوند. البته فراموش نكنيم بندر لنگه در بخش 
واردات خودرو در صدر قرار دارد. اما بندر شهيد رجايي 
نيز از اين حيث جايگاه ويژه دارد. به نظر مي رسد اين 
مساله مي تواند تا حدي بازار خودرو را نيز تحت تاثير 

قرار دهد و نمودار قيمت خودرو را صعودي كند. البته 
برخي از تحليلگران معتقدند تاثير اين اتفاق روي بازار 
خودرو زودگذر بوده و تاثير بلندمدت روي معاملات 

خودرويي نخواهد داشت.
بايد منتظر ماند و ديد در روزهاي پيش رو و با گذر از 
بحران، آمارهاي منتشر شده از ميزان خسارت هاي 
وارد ش��ده به بخش خ��ودرو و همچني��ن قطعات 

خودرو به چه ميزان بوده است. 


